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 نسبت مصلحت با مستند »حيدر علی اف«!
 دليل تعويق چندباره پخش مستند »حيدر علی اف « 
از شبکه های داخلی و خارجی صدا و سيما چيست؟

   مصطفی شاه کرمی
پخش نشدن چندباره مستند »حیدر علی اف « از شبکه سحر 
آذری و حتی جلوگیری از پخش اینترنتی این مستند باعث 
مطرح شدن این گزاره شده كه لابی جمهوری باكو در داخل 
كشور با همراهی گردانندگان س��ایت های پخش ویدئو، از 
قبیل یوتیوب همه تلاش خود را برای جلوگیری از نمایش 
این مستند به كار گرفته اند و ظاهراً در تحقق آن موفق هم 
بوده اند. این در حالی است كه مس��تند مذكور صرفاً اسناد 
تاریخی در خصوص فعالیت های خاندان علی اف و ریشه های 
نژادی و مذهبی آنها را از زبان چهره های شناخته شده مثل 
دادستان اسبق جمهوری باكو بازگو می كند و سازمان صدا 
و سیما تاكنون هیچ پاسخ روشنی در خصوص علل و دلایل 

پخش نکردن این مستند ارائه نکرده است. 
اوایل آبان سال جاری شبکه سحر آذری كشورمان با پخش 
تیزر مستند حیدر علی اف ، از پخش آن در روزهای ۱5 و ۱6 
آبان از طریق این شبکه و صفحات مجازی اش در پلتفرم های 
پخش ویدئو مانند یوتیوب خبر داد، اما بر خلاف وعده داده 

شده این مستند بنا به دلایل نامعلوم پخش نشد. 
بعد از این اقدام عجیب و غریب شبکه سحر آذری در روزهای 
پایانی آذرماه مجدداً خبر پخش این مس��تند را رس��انه ای 
كرد. طبق اعلام مسئولان این ش��بکه قرار بود كه مستند 
»حیدر علی اف « ۲۱ آذرماه س��اعت ۲۱:3۰ به وقت ایران 
و همزمان با سالروز آزادی آذربایجان از دست اشرار مزدور 
فرقه پیشه وری در ۲۱ آذرماه ۱3۲5 پخش شود اما مجدداً 
خبر تعویق یا جلوگیری از نمایش این مستند موجب بهت 

و حیرت همگان شد. 
این مستند سابقه قومی و سیاس��ی خانواده حیدر علی اف، 
رئیس جمهور پیش��ین آذربایجان و رئی��س اجرایی حزب 
كمونیست اتحاد جماهیر ش��وروی را به نمایش می گذارد. 
مواردی مانند عضویت پدر حیدر علی اف در س��ازمان های 
سیاسی ارمنی، وقایع قتل عام ارامنه در جمهوری شوروی 
آذربایجان، واقعه ۱9 و ۲۰ ژانویه ۱99۰ میلادی، آغاز جنگ 
قره باغ، ترور و حذف فیزیکی افراد، تأسیس  حزب كارگران 
كردستان تركیه )پ. ك. ك( و ریشه نژادی و كردی خانواده 
علی اف و نیز ارمنی بودن»ساتانیک « مادر حیدر علی اف از 
جمله مواردی است كه در این مستند از زبان برخی چهر های 
شناخته شده ای مانند محمد قلی اف، دادستان پیشین این 

جمهوری به آن پرداخته شده است. 

اقدامات خصمانه و ضد ایرانی مسئولان باكو علیه كشورمان 
در رس��انه های دی��داری و ش��نیداری این جمه��وری به 
ش��کل تصاعدی در حال افزایش اس��ت. در اغل��ب موارد 
گزافه گویی های مس��ئولان جمهوری باكو در كنار سعایت 
و شیطنت های رژیم صهیونیستی كه هر از گاهی برجسته 
می ش��ود با مناع��ت طب��ع، بزرگ��واری و رعایت حس��ن 
همجواری مسئولان كش��ورمان همراه بوده است. در كنار 
اقدامات تش��نج آفرین و ضد امنیتی برخی وابستگان رژیم 
صهیونیس��تی در مرزهای ش��مال غربی كش��ورمان كه با 
حمایت پیدا و پنهان این جمهوری همراه بوده نمونه بارز و 
نزدیک اقدامات خصمانه باكو علیه امنیت و ملت كشورمان 
مربوط به قضیه اقدام تروریستی و شهادت تعداد زیادی از 
هموطنان مان در مرقد مطهر احمدبن موسی)ش��اهچراغ( 
شیراز بود كه بر اس��اس اطلاعیه مشترك وزارت اطلاعات 
و اطلاعات س��پاه پاس��داران ردپا و نقش برخی شهروندان 

جمهوری باكو در آن انکار ناشدنی بود. 
طبق شنیده ها یکی از توجیهاتی كه مخالفان داخلی پخش 
این مستند آن را مطرح می كنند و با استناد بر آن به صدا و 
سیما فشار می آورند این است كه پخش این مستند سبب 
خواهد شد حکومت علی اف هم مستندی را در این باره در 
خصوص مقام معظم رهبری پخش كند! ای��ن افراد هرگز 
نمی گویند كه جمهوری باكو چه چی��زی می خواهد علیه 
رهبر كش��ورمان پخش كند كه تا به حال در ش��بکه های 
معاندی مثل بی بی س��ی فارسی و س��عودی اینترنشنال یا 
شبکه های سلطنت طلبی مثل من و تو پخش نشده است؟! 
مگر توهین رسانه های غربی و ضد اسلامی مثل شارلی ابدو 
به دین اسلام و ش��خص پیامبر اعظم)ص( می تواند دلیلی 
برای عدم تبلیغ اس��لام یا كرنش و پذیرفتن دروغ های این 

رسانه ها از سوی مسلمانان باشد؟!

نگاهی به خشونت عليه زنان در رونمايی از مستند »ما کتک نمی خوريم«
هر روز 3 زن در امريکا به دست همسر يا پارتنر سابق شان به قتل می رسند

مديرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمايش فيلم سازمان سينمايی مطرح کرد
جشنواره فجر متنوع و پرباری پيش رو داريم

مدي�رکل دفت�ر نظ�ارت ب�ر عرض�ه و نمايش فيل�م ضمن 
تشريح آخرين وضعيت پيگيری مش�کلات قضايی برخی 
س�ينماگران و فيلم ه�ای مش�کل داری مانن�د »کاناپ�ه« 
از تکميل فرم حض�ور در جش�نواره از س�وی عوامل فيلم 
»ويلای س�احلی « به کارگردانی کيانوش عي�اری خبر داد. 
به گزارش جوان به نقل از روابط عمومی استودیو هشت، روح الله 
س��هرابی مدیركل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان 
سینمایی در گفت وگو با برنامه »استودیو هشت « رادیو نمایش 
درباره جشنواره فیلم فجر گفت: جشنواره فجر جدای از فضای كلی 
جامعه نیست اما تقاضا هایی برای جشنواره وجود دارد كه منهای 
تعداد انگشت شماری كه به هر دلیل از جمله مشکلات فنی حاكم 
بر فیلم اجازه ندهد این آثار به جشنواره برسد، مجموع دیگر فیلم  ها 
اعلام آمادگی كرده اند و از لحاظ زمان بندی می توانند به جشنواره 
برسند. اتفاقاً برعکس آنچه در فضای مجازی گمانه زنی می شود 
جشنواره ای كه پیش رو داریم جشنواره متنوع و پرباری خواهد بود 

و حتی برخی از فیلم  ها می تواند باعث غافلگیری مخاطب شود. 
سهرابی در ادامه با اش��اره به پرونده قضایی برخی سینماگران و 
سرنوشت حضور آنها در جشنواره فجر اظهار داشت: شاید مدتی 
پیش سخت تر  می شد این س��ؤال را جواب داد اما در حال حاضر 
پیگیری  ها و اقبال سینماگران برای حضور در جشنواره را می بینم. 
چالش  ها و مش��کلاتی به وجود آمد، بعض��اً پرونده های قضایی 
تشکیل شد. تعدادی از سینماگران كه با هر منطقی كه خودشان 
باید پاسخگو باشند وارد مسائل سیاسی و امنیتی شدند و طبیعتاً 
در مسیر دیگری رسیدگی می شود اما همین هم باعث نشد كه ما 

نسبت به سرنوشت دوستان بی تفاوت باشیم. 
مدیركل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلم سازمان سینمایی 
تصریح كرد: در این چند هفته تش��کیل دادیم همکاران بنده در 
كمیته حمایت قضایی كه در س��ازمان سینمایی تشکیل شده، 
مرتب پیگیر بودند و از این حیث معتقدم كه جش��نواره فجر به 
واس��طه پیگیری های شبانه روزی رئیس س��ازمان سینمایی و 
دیگر همکاران بنده پررونق خواهد ب��ود و بخش قابل توجهی از 
مشکلات سینماگران حل خواهد شد.  وی در بخش دیگر درباره 
فیلم »ویلای س��احلی « كیانوش عیاری و احتمال حضورش در 
جشنواره فیلم فجر اضافه كرد: تا جایی كه بنده اطلاع دارم، می دانم 
كه عوامل فیلم تازه كیانوش عیاری فرم حضور در جشنواره فیلم 

فجر را پر كرده اند و در جشنواره حاضر خواهند شد. 
درباره فیلم كاناپه آقای عیاری هم بحث این فیلم مربوط به این 
دوره نمی شود در دوره قبل تولید شد و اگر می توانست حل شود در 

دوره های قبل این اتفاق رخ می داد.

    نويد پارسا
در رونماي�ی از مس�تند م�ا کت�ک نمی خوري�م عن�وان ش�د 
ک�ه اعتراضات زن�ان در امري�کا بر ضد خش�ونت م�ردان به جای 
تبديل ش�دن به مس�ير اص�لاح و کرامت زن�ان، تبديل ب�ه ظهور 
جنبش های فمنيس�تی و بعض�اً ضد مرد با ش�عارهای زنانه ش�د.
رونمایی و اكران مستند »ما كتک نمی خوریم « نقدی بر قوانین حقوق 
زن در امریکا و خشونت خانگی در این كشور با حضور جمعی از مسئولان 

و فعالان رسانه برگزار شد. 
فاطمه گودرزی، تهیه كننده مس��تند ما كتک نمی خوریم در این مراسم 
گفت: سالانه حدود 5۰۰ هزار نفر در امریکا قربانی خشونت های جنسی 
می شوند كه 9۰ درصد این افراد زنان بالغ هستند! بر اساس آمار از هر سه زن 
در ایالات متحده امریکا، یک زن تا كنون تجربه چشیدن خشونت از سوی 
همسر یا پارتنر خود را داشته اس��ت. روزانه حدود ۲۰ هزار تماس با مركز 
امدادی خشونت خانگی برقرار می شود كه آن سوی خط افرادی هستند كه 

به دست همسر یا پارتنر خود ضرب و شتم یا تهدید به مرگ شده اند. 
وی با اش��اره به تحقیقات گسترده تیم پژوهش مس��تند و فیش های 
تحقیقی به دس��ت آمده توضیح داد كه بر اساس آمار اداره » مسئولیت 
ملی در برابر خشونت خانوادگی «، در ایالات متحده در هر نه ثانیه یک 
زن مورد ضرب و شتم قرار می گیرد. در بازبینی مصاحبه های مسئولان 
امریکایی به برخی گزارش های خیره كننده رسیدیم، به طور مثال نادین 
ام نیوفویل، مدیر بخش مبارزه در برابر خش��ونت علیه زنان در وزارت 
عدلیۀ امریکا می گوید: » بر اساس یافته های ما در ایالات متحده، هر روز 
سه زن در این كشور به دست همسر یا پارتنر سابق شان به قتل می رسند 

و این آمار برای ما بسیار جدی است.«
اعتراضات زنان در امریکا علیه خشونت مردان به جای تبدیل شدن به 
مسیر اصلاح و كرامت زنان، به ظهور جنبش های فمنیستی و بعضاً ضد 

مرد با شعارهای زنانه تبدیل شده است. 
احسان شادمانی، كارگردان مستند »ما كتک نمی خوریم « در حاشیه 
این نشست به فارس گفت: نام مستند بر اساس یکی از شعارهای دهه 7۰ 
زنان امریکایی با عنوان ما كتک نمی خوریم انتخاب شده است. این مستند 
حاصل مصاحبه اكتشافی با تعدادی از دانشجویان ایرانی ساكن امریکا 

است كه بیش از یک دهه از زندگی خود را در این كشور گذرانده اند. 
وی افزود: فیش های تحقیقی این مس��تند و منابعی كه در این مستند 
به آنها اشاره شده، برگرفته از منابع بین المللی و آمارهای داخلی كشور 
امریکا از جمله اداره مسئولیت ملی در برابر خشونت خانگی و سناتورهای 

كنگره امریکاست.  ش��ادمانی در خصوص آرش��یو منابع تصویری این 
مستند بیان داشت: منابع تصویری این مستند شامل تصاویری از آرشیو 
خبرگزاری های مطرح و همچنین آثار شاخص مستندسازهای بین المللی 
با محوریت خش��ونت علیه زنان در امریکا تهیه شده است. این مستند 
از بین بیش از 5 هزار دقیقه مس��تند، گزارش خبری، مصاحبه و اسناد 

تصویری در قالب آرشیوی تولید شده است. 
در بخشی از مستند »ما كتک نمی خوریم«، حسن توكلی، گوینده متن 

این اثر به نکته قابل توجهی اشاره می كند:
»هرچند اعتراض به خشونت خانگی در نیمه دوم دهه ۱97۰ پر رنگ 
شد، اما ضرب و شتم توسط همسر و محق شمردن مرد برای زدن همسر، 
ریشه در گذش��ته های دورتری داش��ت، تقریباً از زمانی كه نخستین 

مهاجران امریکایی وارد این سرزمین شدند. 
هنگامی كه نخستین مهاجران سرزمین امریکا به این منطقه وارد شدند 
با تشکیل حکومت، شروع به نوشتن قوانین حقوقی برای امریکای تازه 
تأسیس  خود كردند. نخس��تین مهاجران سرزمین امریکا قانون خود را 
از قانون » كامن لا « از قوانین سنتی نظام قضایی بریتانیا گرفتند. قانون 
» كامن لا « در انگلس��تان در قرون وس��طی ظهور كرد و در مستعمرات 
بریتانیا در سراسر قاره ها اعمال شد. بر اساس این قانون مرد حق داشت 

زن خود را در صورت نیاز تنبیه كند. 
این مستند با همکاری مجمع داداندیشی زنان مسلمان و مجری طرح 
گروه تولیدات رسانه ای میقات به سفارش شبکه بین المللی پرس تی وی 
به تهیه كنندگی فاطمه گودرزی و كارگردانی احس��ان شادمانی در دو 

نسخه انگلیسی و فارسی به مدت ۲8 دقیقه تولید شده است. 

در گفت وگوی»جوان « با گلعلی بابايی به بهانه جايزه ادبی جلال مطرح شد

خاطره نگاری دفاع مقدس جهاد تبیین است
 در مستندنگاری بايد زبان مخاطب را دانست و سعی کرد به مخاطب نزديک شد و در اين بين هر جا لازم بود 

اطلاعات تازه تر ارائه داد تا از منظر روايی کار پخته تر شود

جواد محرمی      یادداشت

مصطفی محمدی     دیده بان

    سینما

     تلویزیون

 وزیر ارشاد 
به جای دبیر و روابط عمومی فیلم فجر! 

اخیراً در چن��د مورد وزیر ارش��اد درباره جش��نواره فیلم فجر 
اطلاع رس��انی كرده اس��ت و این در حالی اس��ت ك��ه به طور 
عادی انتظار می رود دبیر جش��نواره یا مدیر روابط عمومی به 
اطلاع رس��انی درباره كم و كیف این رویداد اقدام كنند. امسال 
قرار است پس از سال ها جشنواره فجر بخش ملی را همزمان با 

بخش بین المللی برگزار كند. 
جش��نواره فجر ام��ا در دوره چهل و ی��ک با یک چال��ش جدی نیز 
روبه روست، آشوب طلبی هایی كه در چند ماه اخیر بیشتر به شکل 
حملات رس��انه ای گریبانگیر كشور بود، از س��وی برخی چهره های 
سینمایی پشتیبانی  می ش��د و اگرچه این عده نمی توانند روی روند 
برگزاری جش��نواره تأثیری جدی بگذارند اما این مس��ائل برگزاری 
این دوره را با حساس��یت های ویژه ای روبه رو س��اخته است. همین 
حساسیت ها باعث می شود تا انتظار داشته باشیم دبیر جشنواره در این 
دوره فعال تر باشد و روابط عمومی نیز با رعایت جنبه های دقیق و لحاظ 
كردن حساسیت های لازم دائم خود را در معرض رسانه ها قرار دهد اما 
سکوت طولانی مدت دبیر جشنواره و اطلاع رسانی از سوی وزیر ارشاد 

روندی است كه نمی تواند بیش از این ادامه پیدا كند. 
روز گذشته محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خبر داد كه هنرمندان خارجی برای برگزاری جشنواره فیلم فجر 
به ایران خواهند آمد، انتخاب آثار جشنواره فیلم فجر در حال انجام 
است و آثار پس از انتخاب به مرحله داوری خواهند رسید. اسماعیلی 
عنوان كرد كه آثار بسیار خوبی به جشنواره رسیده است و جشنواره 
در 3۱ استان برگزار خواهد شد. دستور دادم در شهرستان های غیر 
از مركز استان نیز برگزاری این جشنواره پیش بینی شود. به مناطق 
محروم نیز نگاه ویژه ای داریم و به طور وسیع از سینمای سیار در 

روستا ها استفاده خواهیم كرد. 
وزیر ارشاد درباره مردمی بودن جشنواره فجر سخن گفته و عنوان 
كرده كه یک جنبه مهم جشنواره فجر ایجاد نشاط اجتماعی است. 
هیچ جشنواره ای در دنیا مانند جشنواره فجر مردمی نیست. مردم 
در جشنواره حضور دارند و انتخاب می كنند. واقع مطلب این است 
كه همین سخنان و اطلاعات را می توانس��ت دبیر یا مدیر روابط 
عمومی جشنواره فجر ارائه بدهد و زمانی كه وزیر ارشاد خود كار 
بیان این اطلاعات را درباره جشنواره بر عهده می گیرد این تلقی 
خود به خود ایجاد می ش��ود كه اعتماد لازم به تیم انتخابی برای 
برگزاری جشنواره فجر وجود ندارد و همین نگرش می تواند اعتبار 
و جایگاه این دوره از جش��نواره را در دیدگاه مخاطب و ناظران با 

چالش جدی مواجه كند.

 حضور پرشور هنرمندان 
در جشنواره فیلم فجر

وزير ارشاد با اشاره به اينکه چند رسانه مزدور و خارج نشين 
با دروغ پردازی های خ�ود به دنبال س�ياه نمايی وضعيت 
جش�نواره های فج�ر هس�تند، گف�ت: اع�داد و رق�م در 
خصوص ميزان مش�ارکت اهالی هنر نش�ان دهنده حضور 
پرش�ور هنرمندان عرصه ه�ای مختلف در صحنه اس�ت. 
به گ��زارش ف��ارس، محمدمهدی اس��ماعیلی وزی��ر فرهنگ و 
ارشاداسلامی در حاشیه هیئت دولت در جمع خبرنگاران از آغاز 
پیش فروش بلیت های جشنواره فیلم فجر در روزهای آتی خبر 
داد و گفت: به زودی پیش فروش فیلم های جشنواره فیلم فجر به 
صورت برخط آغاز می شود كه بر اساس پیش بینی ها، می بایست 
با ایجاد ظرفیت بیشتر، به سالن های اكران اضافه شود تا تمامی 
اهالی هنر و مخاطبان بتوانند به تماشای آثار چهل و یکمین دوره 

جشنواره فیلم فجر بنشینند.  
اسماعیلی با بیان اینکه حضور پرش��ور هنرمندان و مخاطبان در 
جشنواره فیلم فجر جواب قاطعی به تبلیغات و دروغ پردازی های 
رسانه های معاند خواهد بود، گفت: جشنواره فیلم فجر با هدف نشاط 
آفرینی در جامعه برگزار می شود و این موارد در جشنواره پیش رو 
تدارك دیده ش��ده است. فیلم های جش��نواره نیز در موعد مقرر 
رسیده و كار هیئت انتخاب در حال اتمام است، همچنین در بخش 

بین الملل آثار خوبی به دبیرخانه جشنواره ارسال شده است. 
----------------------------------------------------

 شعر خوانی بانوان شاعر 
در »قرار فاطمی«

سلسله شب های شعر آيينی با عنوان »قرار فاطمی « با حضور 
بانوان شاعر امروز و به مناسبت روز ولادت حضرت زهرا)س( 
در فرهنگسرای رس�انه س�اعت ۱۶ تا ۱۸ برگزار می شود. 
به گزارش جوان، سلس��له شب های ش��عر آیینی با عنوان قرار 
فاطمی با حضور بانوان شاعر پنج  شنبه ۲۲ دی ماه به مناسبت 
روز ولادت حضرت زهرا )س( در فرهنگسرای رسانه ساعت ۱6 
تا ۱8 برگزار می شود.  شاعرانی چون س��یده فاطمه موسوی، 
راضیه رجایی، فاطمه نانی زاد، فاطمه طارمی و عارفه دهقانی در 

این مراسم شعرخوانی می كنند.

   محمدصادق عابدينی
مستندنگاری و خاطره نويسی يکی از ژانرهای 
مهم ادبی است که در جايزه ادبی جلال آل احمد 
هم مورد توجه قرار دارد. مرحوم آل احمد از 
نويسندگانی بود که در طول حيات خود دست 
به مس�تندنگاری ها و خاطره نويس�ی زد و از 
جمله آثار مهم وی همين خاطره نگاری هاست. 
گلعلی بابايی، نويسنده و مستندنگار تاريخ 
دفاع مقدس و داور پانزدهمي�ن جايزه ادبی 
ج�لال، در گفت وگو  ب�ا »جوان « ب�ه اهميت 
مستندنگاری و خاطره نگاری پرداخته است.

    
بخ�ش  در  سال هاس�ت  ش�ما 
مستندنگاری فعاليت داريد، جايگاه 
اين گون�ه ادب�ی را در جاي�زه جلال 

چگونه ارزيابی می کنيد؟
خاطره ن��گاری از جمله گونه هایی اس��ت كه در 
جایزه جلال مورد توجه قرار داش��ته و این توجه 
در كنار توجه به سایر گونه ها می تواند مفید باشد. 
خودم در گونه خاطره نگاری فعالیت داش��ته ام 
و دغدغ��ه ش��خصی و اصلی من ب��رای نگارش 
خاطره نگاری های دفاع این بوده است كه بتوانم 
در تبیین جهادی كه هشت سال از تاریخ كشور ما 

را به خود اختصاص داده، نقش داشته باشم. 
اين دغدغه ش�خصی از کجا ش�کل 
گرفت�ه، چرا ت�لاش کردي�د در اين 

خصوص نقش داشته باشيد؟
برای آنکه بسیاری از آن صحنه  ها و مظلومیت  ها را 
با تمام پوست و گوشتم احساس كرده ام. چرا نقش 
داشته باش��م؟ برای آنکه اگر امروزِ روز به بهشت 
زهرا می روم، به خاطر كثرت مزارهای شهدایی كه 
با آنها مأنوس بودم، نمی توانم به همه آنها سر بزنم. 
چرا نقش داشته باشم؟ برای آنکه در جهاد تبیین 
وظیفه دارم ضمن انعکاس رشادت های مردمان 
سرزمینم در آن دفاع هشت ساله، جنگ را درست 

بنویسم نه درشت!
 مس�تندنگاری دف�اع مق�دس چه 
تأثيری در پی دارد؟ مردم نسبت به 

آن چه واکنشی دارند؟
ما با ثبت حقایق دفاع مقدس در قالب خاطرات 
و غیره به تاریخ نگار كم��ک می كنیم تا بتواند از 
این محتوا برای داشتن اطلاعات مورد نیاز برای 
نگارش تاریخ استفاده كند،  تا آنجایی كه می دانیم 
در دنیا و كش��ور ما بحث خاطره نگاری، بیشتر 

البته قبل از جنگ و در روایت سیاسی و نظامی، 
محصور بوده است ولی پس از انقلاب مخصوصاً 
دفاع مقدس خاطره نگاری در بطن جامعه آمد و 
مردم همه اتفاقات و حوادثی را كه شاهد بودند،  
گفتند و برخی نوشتند و ثبت كردند و دیدیم كه 
جامعه نیز به این خاطره  ها روی خوش نشان داد 
و كتاب های خاط��ره در جامعه برای خود جا باز 

كردند و مورد توجه قرار گرفتند. 
يعنی علاقه مردم به خاطره نگاری ها 
باعث جريان سازی ادبی شده است؟

حداقل می توان گفت  خاطره نویس��ی بیشتر از 
ژانرهای دیگر مورد توجه قرار گرفت و این موجب 
شد كه به این موضوع پی ببریم كه خاطره نویسی 
و خاطره نگاری از این به بعد برای اینکه ما بتوانیم 
پیشینه خود را به آیندگان انتقال دهیم لازم است. 
اینکه بتوانیم در جش��ن ها و رقابت های ادبی به 
خاطره نگاری ها اهمیت دهیم، نوعی اهمیت دادن 

به مخاطب پیگیر این گونه است. 
جايزه جلال تا چه حد می تواند باعث 
شود خاطره نگاری بيشتر مورد توجه 

قرار گيرد؟
اگر رقابت های فرهنگی ادبی ما بتوانند مخاطب 
را به سمت اس��تفاده از رویش های ادبی ببرند 
خیلی خوب است و اگر بتوانند رقابت را طوری 
ش��کل دهند كه فعالان ادبی نیز حس كنند با 
نوعی ارزیابی حرفه ای روبه رو هس��تند بس��یار 

مفید خواهد بود. 
 می ت�وان ب�ه روزی فک�ر ک�رد که 
خاطره نگاری و مستندنگاری بيش 
از رمان و داستان بلند طرفدار داشته 

باشد؟
چه رمان های داس��تانی و چ��ه خاطره نگاری و 
چه آثار داس��تانی كوتاه مخاطب خود را دارند 
ولی در بحث تکنیکی تفاوت هایی دارند. برای 

مثال در رمان نویسی تمام حیطه كاری در فضای 
فکری خود نویسنده است،  اما در مستند نگاری 

این گونه نیست. 
شما سابقه طولانی در مستندنگاری 
داريد، اين گونه چه ويژگی دارد که در 

ديگر گونه ها نيست؟
مستندنگار برای كلمه به كلمه آنچه كه می نویسد ، 
باید دلیل و برهان و سند داشته باشد ، باید تحقیق 
و پژوهش گسترده داشته باش��د. باید به طیف 
گس��ترده ای از اف��راد ب��رای ش��ناخت واقعیت 
مراجعه كند  و هزار باید دیگر. از همین روست كه 
نویسندگان ما اغلب ترجیح می دهند در قالب های 
دیگر از قبیل داستان كار كنند و اتفاقاً  ناشران نیز 
كمتر به سراغ انتشار مستندنگاری می روند، چرا 
كه ریسک كار بالاست و ترجیح می دهند به سمت 
كتاب های پرمخاطب برون��د، در صورتی كه كم 
نیستند مخاطبانی كه به دنبال درك عین واقعه و 

صورت مستند حوادث و وقایع مهم هستند. 
مستندنگاری تاريخ دفاع مقدس تا 
چه حد مردم را به مطالعه اين بخش از 

تاريخ معاصر مجاب کرده است؟
تجربه انتشار كتاب  هایی متکی بر مستندنگاری 
نش��ان داده كه تدوین تاریخ و به خصوص تاریخ 
جنگ كه خ��ودم در این حیطه، ت��لاش كرده ام 
خیلی خوب به دل مخاطب می نشیند و مردم آن 
را می پسندند. به ویژه جوان هایی كه كنجکاوند و 

طالب دانستن هستند. 
مستندنگاری دفاع مقدس از نظر فنی 

چه ويژگی هايی دارد؟
شاید ویژگی اصلی این نوع تاریخ نگاری ها، همان 
سبک و س��یاق داستانی آن هاس��ت. به عبارتی 
مخاطب وقتی كتب مس��تندنگاری را دستش 
می گیرد، با همان اولین تورق در می یابد كه با یک 
كتاب جنگی – تاریخی زمخت و نچسب طرف 
نیست، بلکه به نوعی دارد یک ماجرایی را دنبال 
می كند كه تمام جذابیت  ها و فراز و فرودهای یک 
داستان بلند را دارد. از این رو مخاطبان این كتاب  ها 

از تمامی اقشار جامعه هستند. 
 در مستندنگاری و خاطره نگاری چه 
ظرافتی باعث می ش�ود ک�ه يک اثر 
خواندنی شود؟ به عنوان داور جايزه 
جلال چ�ه ش�اخصه هايی را در اين 

بخش مد نظر داريد؟
باید زبان مخاطب را دانس��ت و سعی و كوشش 
كرد كه به مخاطب نزدیک شد و در این بین هر 
جا لازم بود اطلاعات تازه تر را در اختیار مخاطب 
قرار داد تا مخاطب هم از منظر روایی با اثر ارتباط 
گیرد و ه��م چیزهای تازه را بیام��وزد. در بحث 
رقابت های ادبی بابد مخاطب را درنظر داشت و 
بعد از معلوم شدن برگزیده ها همچنان كاری كرد 
كه مخاطب به سمت مطالعه آثار برگزیده بیاید. 
پس باید كیفیت ارزیابی ها دقیق و همه جانبه و 
چندبعدی باشد تا مخاطب وقتی یک اثر برگزیده 
را مطالعه می كند واقعاً لذت ببرد و خودش حس 
كند كه تمایزی وجود دارد میان این برگزیده با 
سایر آثار. هرچقدر در ارزیابی های جوایز ادبی 
دقیق تر باشیم و به سمت بالا بردن محک كیفی 
آثار باشیم از آن طرف رابطه مخاطب با كتاب و 

كتابخوانی را بیشتر كرده ایم.

هرچق��در در ارزیابی های 
جوایز ادبی دقیق تر باشیم 
و به س��مت بالا بردن محک 
کیفی آثار باشیم از آن طرف 
رابط��ه مخاطب ب��ا کتاب و 
کتابخوانی را بیشتر کرده ایم

    مستند

پيامبر اعظم صلی الله عليه 
و آله وسلم:

نگاه مهرآميز فرزند به پدر 
و مادر ، عبادت است

گزيده تحف العقول


